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Měsíční glosování

Hlášení staničního rozhlasu: „V pátek 30. srpna bude ve 
stanici Jihlava město provedena veřejná prezentace nové kni-
hy Jihlava a železnice. Prezentace zastaví na prvním nástu-
pišti. Upozorňujeme, že restaurační vůz nebude zařazen. 
Konec hlášení.“

Takto vtipně autor knihy Richard Cila oznamoval křest 
obrazové knížky určené pro všechny milovníky železni-
ce, historie a patrioty Jihlavy. Křest je již minulostí a brzy 
jí bude i prostor, kde se malá oslava odehrávala. Jak Cila 
na křtu prohlásil, knížka má premiéru, budova derniéru. 

Samotná kniha se skládá z desítek dobových fotogra-
�í nádraží, lokomotiv, budov, železničářů a jejich práce. 
Nostalgicky nás zavádí do doby, kdy železnice přetváře-
la krajinu a města a stala se nepostradatelnou součástí 
našich životů.

Richard Cila pro své dílo využil i ojedinělý archiv jih-
lavského fotografa Ladislava Točíka, jehož širokoúhlé 
snímky byly ve své době doslova unikátní. Knížku vyda-
lo nakladatelství Tváře.  -pk-

AUTOR knihy Jihlava a železnice Richard Cila si vypůjčil čepici výpravčího a dal spolu s náměstkem hejtmana Vladimírem 
Novotným cestě knížky zelenou.  Foto: Petr Klukan

Do stanice Ji-město dorazila kniha

� Krajské volby drtivě vyhrá-
lo hnutí ANO a k překvapení všech 
zcela pohořeli Piráti. Ve vedení kra-
je se tedy vymění lidé a budeme mít 
i nového hejtmana. Protože druhá 
ODS již avizovala, že s ANO NE. 

� Oslavně trubte! Zuška slaví 100 
let. A díky Zdeňkovi Geistovi má 
k tomu skvěle zmapovanou stoletou 
historii v krásném almanachu. 

� Milovníci výškových pohledů 
se možná skutečně dočkají obnovení 
rozhledny na Šacberku. Město totiž 
spolu s radiotelekomunikacemi našly 
místo, kde by stavba nebránila signá-
lu vysílače, který zde stojí. Jen se na 
rozhledně nebude smět mávat ruka-
ma, abychom signál nerušili.

� Silničářům patří díky, že ořezali 
větve u stromu, který zcela zastínil pří-
jezdovou ceduli do Jihlavy ve směru od 
Větrného Jeníkova. Netušil jsem ale, co 
je s tím práce, neboť stromy byly poří-
zeny z nějaké dotace na revitalizace 
aleje a musela se volat specializovaná 
�rma. Nestačilo by příště nesázet stro-
my těsně před cedulemi? 

� Celorepublikové povodně v Jih-
lavě nic nenapáchaly, protože tu tolik 
nenapršelo a všechny složky i orgány 
byly bezvadně připravené. Alespoň 
podle devíti z deseti hasičů, policistů 
a politiků, protože se vždycky někdo 
najde, kdo řekne, že by to udělal 
mnohem líp. 

� A na konec jedna velmi dobrá 
zpráva: Může se začít stavět vodojem 
Bukovno, který do Jihlavy přivede 
vodu z vodní nádrže Želivka. Díky 
němu bude v suchých měsících co 
pít, Jihlava se může dál rozšiřovat a 
movitější lidé si naplní bazény až po 
okraj.   -pk-
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Facebookový příspěvek opo-
zičního zastupitele Radka Hoš-
ka jihlavští zastupitelé odsou-
dili. Zastal se ho jen stranický 
lídr krajské kandidátky Adam 
Joura z Třebíče. 

Petr Klukan ז

V souvislosti s povodněmi se ostře 
obul do primátora Petra Ryšky 
(ODS) opoziční zastupitel Radek 
Hošek (STAN). 

Na Facebooku Hošek napsal, že 
mu volal „vytočený známý od hasičů“,  
že „jediným, kdo nesvolal povodňovou 
komisi v kraji, je primátor Ryška.“ Aby 
dodal svému tvrzení důraz, slovo 
jediný napsal velkými písmeny. 

V příspěvku pokračuje s tvrzením, 
že „v Bítovčicích je situace nejkritič-
tější a už probíhaly evakuace“, a při-
dal tři vykřičníky. „Ostuda! Policisté 
i hasiči jsou neskutečně vytočení z Ryš-
kovy neschopnosti!“ Za touto větou je 
vykřičníků dokonce šest. Hošek svůj 
příspěvek na adresu primátora Ryšky 
zakončil slovy: „Arogantní lhář, který 
nezvládá svou práci.“

Hned po celorepublikových povod-
ních se konalo plánované zasedání jih-
lavského zastupitelstva, kde se hovo-
řilo i o „velké vodě“. Hošek na jednání 
chyběl, protože byl nemocný. 

Vodoprávní úřad, 
ne primátor 

Na zasedání primátor shrnul víken-
dovou situaci v Jihlavě. Jak uvedl, Jih-
lava byla dobře připravena na povod-
ně již týden předem, a vyjmenoval, 
co se vše udělalo od upuštění Pís-
tovských rybníků i Staré plovárny až 
po proplach kanalizace. „Měli jsme 
to štěstí, že (u nás) napršelo 150-200 
milimetrů.“ Z toho důvodu jsme se 
podle jeho tvrzení nedostali ani na 
II. povodňový stupeň. Jen se na chví-
li kontrolovaně zvedla Jihlávka, kte-
rá i přesto byla na nižší úrovni než v 
prosinci z tajícího sněhu. Primátor 
dodal, že větší problém byl s větrem 
a padajícími stromy.

Poté vyzval vedoucí odboru život-
ního prostředí Katarínu Ruschkovou, 
aby jej doplnila a uvedla, kdo je za co 
odpovědný, neboť to nemusí všichni 
zastupitelé vědět.  

Ruschková vysvětlila čtyři úrovně 
povodňových orgánů a kdo co dělá, i 
to, jak se postupovalo v případě Jih-
lavy či celé ORP (obce s rozšířenou 
působností, kterou Jihlava je). 

Jak vyplynulo, situace v Jihlavě a 
ORP byla pod kontrolou a nebyly 
splněny podmínky k vyhlášení stavu 
povodně. Dodala, že v době mimo 

Opoziční zastupitel Hošek přitvrdil, 
většina politiků Hoška odsoudila

povodně funkci povodňového orgá-
nu v případě ORP vykonává vodo-
právní úřad až do doby, kdy by došlo 
k vyhlášení stavu povodně. 

Na žádost kraje z preventivních 
důvodů vodoprávní úřad přesto 
povodňovou komisi ORP svolal. 
Komise se sešla, povodňový stav ale 
nevyhlásila.   

Podle Ruschkové nedošlo k žád-
nému pochybení, naopak vše bylo 
výborně zvládnuto. 

Reakce: Neznalost, 
nebo politické rabování
Na Hoškův příspěvek na FB rea-

goval náměstek primátora Richard 
Šedivý (ANO), který prohlásil, že jej 
mrzí, že se na FB zastupitele objevi-
la informace pramenící z naprosté 
neznalosti. 

Zastupitel Jaroslav Vymazal (ODS) 
Hoškův text vnímá jako nechutný, 
když obviňuje primátora z nečinnos-
ti a nazývá ho lhářem. 

„Všechno má své hranice, a tady byly 
hodně překročeny,“ prohlásil Vyma-
zal a dodal: „Připadá mi to opravdu 
tak nechutné, že bych to přirovnal k 
rabování, ke kterému teď v postižených 
oblastech dochází, tady je to rabování 
politické.“ 

Závěrem řekl, že za 18 let, co je v 
zastupitelstvu, nezažil, aby se taková 
situace (povodně) takovým způso-
bem zneužívala. 

Distancuje se STAN? 
K Hoškovým tvrzením se vyjádřil 

i hejtman Vítězslav Schrek (ODS), 
který se pozastavil nad zvolenou dik-
cí i samotným obsahem příspěvku. 

„(Ten) považuji za vrchol politické-
ho hyenismu, který je podle mě opravdu 
za jakýmkoli rámcem slušné komunál-
ní politiky, a to i té opoziční.“ Odsou-
dil i Hoškovu dlouhodobou politiku 
ve stylu „slyšel jsem, povídá se, říkal mi 
známý známého“ s tím, že věří, že se 
od Hoškova „nízkého politického sty-
lu“ bude jeho strana distancovat.

Podobně reagoval i náměstek pri-
mátora Martin Laštovička (KDU-
ČSL). „Jako zastupitel si nejdříve zjis-
těte, jak to všechno bylo, z více zdrojů 
a potom pište na �. I pro nezasvěcené 
jde o jasnou dezinformační zprávu. Pro 
zasvěcené do problematiky je tato zprá-
va přímo dezinformačně obludná až 
úchylná,“ napsal Laštovička. 

Také on doufá, že se Hoškovým pří-
spěvkem bude STAN zabývat. 

Joura: za Hoškem stojím
Na dotaz JL reagoval na Hoškův 

příspěvek lídr kandidátky STAN do 
krajských voleb Adam Joura z Třebí-
če. 

Podle jeho zjištění byla „Jihlava 
jediným ORP na Vysočině, kde se do 
vydání příspěvku pana Hoška ani v 
době vážné situace v Bítovčicích nesešla 
povodňová komise, která má za úkol 
přípravu na povodně, řízení, organiza-
ci a kontrolu všech činností. Pan Hošek 
tedy v ničem nelhal a rétorika odpovídá 

způsobu, jakým s panem Hoškem jed-
ná koalice,“ odepsal mimo jiné.  

S hejtmanovým hodnocením 
Hoška se „rozhodně neztotožňuji a 
věřím, že je stejně kritický ke svým 
kolegům“. 

Jak vyplynulo z vyjádření Ruschko-
vé, povodňovou komisi ORP nemohl 
svolat primátor, ale učinil tak vodo-
právní úřad a nebylo to „na popud“ 
příspěvku zastupitele Hoška. Všech-
ny kompetentní orgány pracovaly, 
jak mají, již před „povodní“, a povod-
ňový stav ani vyhlášen nebyl.  

V čem je primátor arogantním lhá-
řem, nebo jakou práci v souvislosti 
s povodněmi Ryška nezvládal, Joura 
nevysvětlil. 

Spolustraníci Hoška 
nepodpořili 

Svého spolustraníka Hoška na 
zastupitelstvu nepodpořil žádný 
z přítomných členů za STAN. 

Jen Libor Kuchyňa (STAN) se 
zeptal na situaci v Bítovčicích a 
dostalo se mu odpovědi, že tam byla 
situace vcelku klidná. Problémem 
byl nově stavěný most, který by mohl 
napáchat škodu, a proto musel být 
stržen kus silnice, aby se protékají-
cí vodě pomohlo. K evakuaci primá-
tor řekl, že někteří obyvatelé obce ke 
svým domovům nemohli dojet au-
tem, ale pěšky ano. 

Doplnila jej opět Ruschková z 
odboru ŽP, že vše bylo řešeno s před-
stihem a už 12. září vodoprávní úřad 
nařídil, aby zde byly odstraněny spla-
vitelné movité věci. 

Zastupitel Kuchyňa v závěru svého 
dotazování uvedl, že to na sociálních 
sítích vypadalo, jako by byl primátor 
na dovolené, ale on naopak dělal svoji 
práci. Potvrdil také, že primátor byl v 
sobotu i na akci, kterou sám Kuchyňa 
organizoval, a jel potom na další akce 
a oddávat. 

Starostka Bítovčic: 
Povodeň tu nebyla

Jak JL potvrdil Karel Musil, veli-
tel dobrovolných hasičů v Bítovči-
cích, nebýt provizorního mostu, tak 
„povodně“ v obci nejsou. „O Váno-
cích to bylo mnohem horší. Řeka byla 
širší.“

Podle starostky Bítovčic Evy Ben-
dové se v sobotu ráno uskutečnila 
evakuace zhruba tří desítek lidí z dru-
hé strany břehu. Většina byla u pří-
buzných a známých a starostka před-
pokládala, že se již na noc vrátí do 
svých domovů. 

„Povodeň jsme tu měli o Vánocích, ne 
teď. Teď nás, ale mám pocit, řeší úplně 
celá republika,“ vyjádřila se starostka 
pro JL. 

V krajských volbách figuroval Radek 
Hošek na kandidátce Starostové pro 
Vysočinu na 4. místě. Přeskočili jej 
starostové Velkého Meziříčí a Třebíče 
a poslanec STAN Lukáš Vlček. Jelikož 
Starostové získali čtyři mandáty, Ho-
šek je třetím náhradníkem.
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Za výkopy pokuta fi rmě 
a hluk od Kronospanu

� Chodník na Třídě Legioná-
řů je už dlouho rozkopán, stej-
ně jako na části Fritzovy ulice, v 
Majakovského a Nerudově ulici. 
Běží vše podle plánu, nebo je zde 
zdržení, pokud ano, proč?

V těchto ulicích T-mobile ukládá 
optické sítě a měl od správce míst-
ních komunikací, což jsou Služby 
města Jihlavy, následující termíny. 
Konečná úprava chodníku v ul. Tř. 
Legionářů měla být provedena do 
31. 8. 2024 a ostatní ulice do polo-
viny září. Již z toho je patrné, že je 
zde zdržení, za které bude účtová-
na pokuta. 

Navíc při provádění výkopových 
prací nebyly opakovaně dodržová-
ny podmínky správce MK – výko-
py nebyly dostatečně zabezpečeny, 
výkopek byl umístěn na komuni-
kacích a docházelo k jejich znečiš-
tění.

Dodavatelská � rma také poruši-
la pří výkopech kabely veřejného 
osvětlení i vodovod. Zaměstnan-
ci dodavatelské � rmy opakovaně 
nereagovali na výtky úředníků, a 
proto jsem se jako primátor města 
začátkem září spojil s vedením T-
mobile. 

Při jednání byl i zástupce dodava-
telské � rmy Losky. Prodlení i špat-
ná práce jde jednoznačně za nimi. 

Primátor 
(z)odpovídá

Zeptejte se

Své dotazy primátorovi Petru Ryškovi 
nám zasílejte na adresu: 

dawidowicz@jihlavske-listy.cz. 

Výsledkem jednání byla jejich omlu-
va městu a příslib co nejrychlejšího 
dokončení prací. Pokuty samozřejmě 
zůstávají v platnosti. 

Dalším opatřením ze strany města 
je, že již nebude pro pokládku sítí T-
mobile povolována práce ve více uli-
cích najednou. 

� Asi tak od poloviny prázd-
nin se lidem zdá, že je k večeru 
slyšet zvýšený hluk z oblasti Kro-
nospanu. Máte stejné poznatky? 
Vedete nějaká jednání ohledně 
hluku či jiné zátěže s Kronospa-
nem? 

Tyto podněty jsem zaznamenal 
a vzhledem k tomu, že od května 
jsem v kontaktu s některými lidmi 
z okolí Kronospanu, jsou mi posí-
lána i soukromá měření. Osobně 
čekám na výsledky měření, které 
provedla v červenci Národní refe-
renční laboratoř na žádost kraj-
ské hygienické stanice, a také jako 
město zakoupíme dva měřiče hlu-
ku pro naše interní měření, které 
bychom chtěli provádět v delších 
časových úsecích. Bude to pro nás 
určitá neo� ciální informace. 

Se zástupci Kronospanu jsme 
samozřejmě v kontaktu také, 
jsme seznámeni s opatřeními na 
postupné snižování hlukové zátěže 
a na toto téma s � rmou jednáme. 
Výjimky z limitů a hluková zátěž je 
určitě téma, které si zaslouží pozor-
nost a chceme se mu i nadále věno-
vat. Společně s předsedou Senátu 
panem Vystrčilem jsme také zahá-
jili debatu s ministerstvem zdra-
votnictví okolo legislativní změny 
ohledně sdílené hlukové zátěže. 

Podchodem pod 
obchvatem se 

napravuje chyba
Podchod pro pěší a cyklisty v Kosov-

ské ulici pod budovaným obchvatem se 
může začít stavět. Město na svém Face-
booku Doprava v Jihlavě oznámilo, že 
vybralo zhotovitele stavby. 

Je jím společnost MI Roads, což je 
zhotovitel celé východní části jihový-
chodního obchvatu Jihlavy. A právě 
podchod je součástí akce. Město před-
pokládá, že podchod za 7,25 milionu 
korun s DPH bude dokončen na pod-
zim 2025. 

Podle primátora Petra Ryšky (ODS) 
se na podchod pod obchvatem zapo-
mnělo před sedmi lety, když se projek-
tovalo. 

„Podařilo se nám tuto chybu napra-
vit, během jara jsme se v rychlém sledu 
dohodli s Krajem Vysočina, vytvořili jsme 
projekt a vybrali stavební � rmu,“ vyjádřil 
se primátor. 

Ze zprávy vyplývá, že most nad pod-
chodem vydrží zatížení až 180 tun, což 
umožní převoz nadměrných kompo-
nent pro dostavbu jaderné elektrárny 
Dukovany. 

Podle radního Davida Beke (ODS) 
vybudování podchodu bude prvním 
krokem na spojnici Jihlavy a Kosova. 
„Čeká nás nejen oprava komunikace a 
prověření jejího možného rozšíření, ale 
také další prodlužování nově založené 
bezpečné stezky pro pěší a cyklisty – smě-
rem k Jihlavě i směrem ke Kosovu,“ dodal 
Beke.   -pab-

nová kolekce 

brýlových obrub!
Dánská značka Ørgreen udává trend 
pro následující období! 

Přijďte vyzkoušet do naší optiky od 14. října.

Objednat se můžete i online na našich webových 
stránkách.

Optik Žilka | Masarykovo nám. 29, Jihlava | Po - Pá 9:00-17:30
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Město rozšířilo systém parkování 
do západní části k bazénu a nemocnici

Chcete vědět víc? 
Stačí si otevřít webovou stránku Jihlava 

(www.jihlava.cz), nahoře odkliknout Nabídka 
témat, pak ťuknout na Dopravu a následně 
vybrat kolonku Auta a parkování a pak se už v 
kolonce Systém parkování nebo třeba Změny 
v dopravě od podzimu 2024 a zde se dočtete 
vše potřebné. 

Kdo je s internetem zběhlejší, může hned pře-
jít na www.jihlava.cz/doprava nebo www.
jihlava.cz/parkovani.

A kdo není, může nám zavolat na informační 
linku: 565 591 543 nebo napsat na kontaktní 
e-mail: parkovani@jihlava-city.cz.    (PI-j10-11)

Od podzimu budou v Jihlavě čtyři nové 
oblasti, v nichž se rozšíří systém parkování.  

Od 16. září je to o oblast 57 Ladova a 59 Kpt. 
Jaroše a zhruba od 7. října to bude oblast 56 
nemocnice a 58 Za Prachárnou.

Nejezděte po paměti
Co to pro motoristy v daných oblastech zname-

ná? Především zvýšenou pozornost, neboť jezdit 
„po paměti“ se nevyplácí. V uvedených oblastech 
se totiž kvůli změnám v parkování změnily i někte-
ré ulice v jednosměrky. 

Změny, které souvisí s novým systémem parko-
vání, jsou ale ku prospěchu složité dopravní situace 
v Jihlavě. 

Režim je na svislé značce
Zopakujme však to základní: Parkovat se dá 

všude za vyznačenou modrou čarou na ulici, jen 
to může něco stát. Parkování v Jihlavě, a tedy i v 
nových oblastech, je rozděleno na tři režimy:

• režim 1 rezidentní (modrý)
• režim 2 návštěvnický (oranžový)
• režim 3 střednědobý (昀椀alový)

Ať vás ty barvy nezmatou: Všechny tři režimy 
jsou na zemi na ulici označeny modrou čárou, ten 
modrý, oranžový nebo 昀椀alový režim najdete vyzna-
čený na svislé značce před místem zaparkování, 
nebo v on-line mapě www.jihlava.cz/mapaparko-
vani, která vám velmi usnadní „parkovací“ život. 
Mimo modrou čáru, prosím, neparkujte. 

20 minut neřešte 
Pokud jste zaparkovali a potřebujete si něco vyří-

dit do 20 minut, nic dalšího neřešte. Kontrolu 
placení za parkování provádí speciální vozidlo s 
kamerami, nebo strážníci. Dvacet minut máte pro-
stě všude za modrou čárou bezpečný čas si rychle 
něco vyřídit a odjet, nebo zaplatit parkovné přes 
parkomat nebo aplikaci. 

Kolik budete při delším než 20 minutovém stání 
platit, záleží na režimu, který je vyznačen na svislé 
značce, nebo vám tuto informaci zobrazí i parkova-
cí aplikace. 

Modrá, oranžová, 昀椀alová
A teď to nejdůležitější, co již znáte například z 

centra města, a sice režimy parkování: 
1. Rezidentní (modrý pruh na značce): 

Určen hlavně pro místní obyvatele a podnikatele. 
Návštěvníci (tedy kdokoliv jiný) zde může parko-

vat také, ale musí zaplatit při stání 
nad 20 minut parkovné.

2. Návštěvnický (oranžový pruh na značce): 
Od pondělí do pátku 8:00-16:00 je parkování pou-
ze pro návštěvníky (kohokoliv, kdo zde parkovné 
zaplatí). V ostatní době zde funguje jako rezident-

ní režim. Tzn., že přes noc zde stojí rezidenti. 
Kdokoliv jiný zde může zaparkovat také, ale zase 

musí zaplatit.
3. Střednědobý (�alový pruh na značce): 

Podobný modrému režimu, ale je zde několik 
zvýhodnění. Návštěvníci (tedy kdokoliv kromě 
rezidenta) zde může parkovat za zvýhodněnou 

cenu až na 13 hodin za 50 Kč. Rezidenti se ve 昀椀a-
lovém režimu chovají jako v modrém, pro ty se tu 

nic nemění.
První dvě hodiny jsou zdarma, je však nutné 

registrovat se v automatu nebo aplikaci. O nedě-
lích a svátcích je parkování v oranžovém a 昀椀alovém 
režimu zdarma pro všechny a rezidenti se ve 昀椀alo-

vém režimu chovají jako doma v modrém, pro ty se 
tu nic nemění.

Jednosměrky
Nové oblasti parkování doznávají jedné velké změ-

ny. Z několika ulic se staly jednosměrky, na které si 
motoristé musí zvyknout. 

Proč město změnilo „zavedený pořádek“? Vždyť 
teď musí řidiči mnohdy objet kus cesty, aby se dostali 
tam, kam potřebují. Tento argument zazněl i na bese-
dě, kterou město v dané oblasti uspořádalo. 

Důvod jednosměrek je ale zřejmý; o昀椀ciální řečí by-
chom řekli: Zavedení jednosměrek je komplexní řeše-
ní, které přispívá k efektivnějšímu využití městského 
prostoru, lepší dopravě i kvalitě života obyvatel.

Když to přeložíme, znamená to, že chceme-li vyzna-
čit parkoviště tak, aby se do ulic vešlo legálně více 
aut, musí se ulice zjednosměrnit. Na obousměrných 
ulicích totiž musí zůstat podle zákona vedle parková-
ní alespoň šest metrů šířky průjezdné vozovky. A to 
jde málokde. 

Jednosměrky kromě toho zklidňují dopravu, do 
lokality si totiž troufne vjet méně aut. Navíc, když je 
klidnější provoz v ulicích, tak je také bezpečnější. Jed-
nosměrky totiž jednoznačně přinášejí více parkování i 
klidnější dopravu. A o bezpečnost nám jde jistě všem. 

Co říci k obavám, že auta najedou více kilometrů, 
než se někam dostanou? Rozumíme jim, ale výhod 
jednosměrek je opravdu mnohem víc. Celý sys-
tém parkování navíc podporuje chůzi a cyklistiku pro 
krátké cesty, což je nejekologičtější způsob dopravy. 
Věříme, že obyvatelé zanedlouho ocení klidnější a 
bezpečnější prostředí ve své čtvrti.

Přednost zprava
Rádi bychom ještě upozornili na dodržování 

přednosti jízdy zprava. Přednosti zprava, které při-
nášejí bezpečnější ulice pro všechny, protože opět 
snižují rychlost a zvyšují bezpečnost.

Základní pravidlo zní: Nevyplývá-li přednost v 
jízdě z dopravních značek, musí řidič dát přednost 
v jízdě vozidlům přijíždějícím zprava. Toto pravi-
dlo platí nejen pro vozidla, ale i pro cyklisty, jezd-
ce na zvířatech, skupiny chodců a dokonce i prů-
vodce stád zvířat, i když nepředpokládáme, že se v 
jihlavských ulicích s procházejícími se stády zvířat 
setkáme. 

Občan má pravdu 
V souvislosti s novým systémem parkování se 

město setkává s mnoha dotazy. Jeden za všechny: 
„Jsem rezident (takže občan, který má trvalé byd-

liště v Jihlavě) a nemohu si přikoupit místo na rezi-
dentském parkování pro návštěvu, která za mnou při-
jede! Takže mám za ni platit tisíce na parkovišti? To 
tedy nebudu…!“

Občan má pravdu, nebude platit tisíce. Tisíce 
na autě stojí možná nové gumy, stovky najetých 
kilometrů, ale ne parkování v Jihlavě! Pro návštěvy 
mohou místní využít volné hodiny. Každý v rodi-
ně má k dispozici 200 volných hodin a dalších 200 
si může přikoupit za 200 korun, tedy za korunu 
hodinu. 

K dispozici je také 昀椀alový parkovací režim se dvě-
ma hodinami zdarma a s parkováním na 13 hodin 
za padesátikorunu. Dále mohou návštěvy využí-
vat volné (bezplatné) neděle a svátky ve 昀椀alovém a 
oranžovém režimu, návštěvnický tarif – mimo cen-
trum pouze za 20 Kč/hod. s maximem 100 Kč/
den anebo volná parkoviště – jejich přehled je na 
webu www.jihlava.cz/dojizdejici.

To byl jen malý příklad z dotazů, které město den-
ně vyřizuje. Víme, že každá změna bolí, ale vytvořit 
smysluplný systém parkování bylo nutností. Aut je 
v Jihlavě každý rok o minimálně 700 víc, a dnes je 
na každých 1000 obyvatel v Jihlavě 515 osobních 
aut! Ulice prostě nelze nafouknout. 

Dopravní značka „Parkoviště K+R“ označuje par-
koviště, na kterém můžete vyložit a naložit své školní 
děti. Co zkratka K+R znamená? Je z anglického „Kiss 
and Ride“, tedy polib a jeď.

Ulice Erbenova směrem k E. Rošického doznala vel-
ké změny. Stala se z ní z velké části jednosměrka, a po 
levé straně se zde parkuje dokonce i v zatáčce. 



Zaměstnání
Jsou povolání, která lidé dlouhodo-

bě podceňují. Proč? Nejčastěji zazní-
vá, že jsou to ta, kde není třeba vzdě-
lání a jsou špatně placená. 

Mezi nejméně prestižní profese však 
patří poslanec, uklízečka, kněz a sekre-
tářka. Nelze tedy říci, že by šlo pouze o 
špatně placené bez potřeby vzdělání.

Některé profese překvapí
Lidé obecně mají tendenci podce-

ňovat zpravidla ty pozice, které nevy-
žadují vzdělání, jsou hůře placené a 
často je zastávají zahraniční pracov-
níci. Také ty, kde není velká perspek-
tiva profesního rozvoje. 

Na spodních příčkách žebříčku pres-
tiže jednotlivých povolání, který připra-
vuje Centrum pro výzkum veřejného 
mínění Sociologického ústavu AV ČR, 
se tak opakovaně objevují profese jako 
uklízeč / uklízečka, prodavač, sekretář-
ka, stavební dělník a další dělnické pro-
fese nebo pracovníci ochrany. 

Neplatí to ale zcela bez výjimky, 
protože na konci těchto žebříčků se 
objevují i politici a kněží, kteří mají 
vysokoškolské vzdělání a v případě 
politiků i dobré platové ohodnocení. 

Práci kněze a poslance lidé pod-
ceňují a nízko hodnotí, přestože 
vyžadují vysokoškolské vzdělání a 
v případě poslance jsou spojeny i s 
dobrým �nančním ohodnocením. 

Zde do hodnocení vstupují nedůvěra 
k autoritě, podezírání z korupce, medi-
ální skandály, nedostatek přímého 

kontaktu a v případě kněze pak sociální 
změny sekularizace společnosti.

Naopak na čele žebříčku se umístil 
lékař, vědec, zdravotní sestra, učitel 
na vysoké škole a učitel na základní 
škole, soudce a projektant. 

Lékaři a uklízečky se starají o naše 
zdraví a bezpečí, i když každá profese 
jiným způsobem. Zatímco lékaři jsou 
považováni za prestižní povolání, prá-
ce uklízečky je u nás často podceňová-
na a přehlížena.

Prestiž je považována za jednu ze 
tří základních dimenzí sociálního 
rozvrstvení. Na základě výsledků je 
sestaven žebříček prestiže povolání, 
který by měl odrážet význam urči-
tých profesí pro společnost.

Podceňovaná práce  
uklízečky

Často si důležitost povolání neu-
vědomujeme a hodnotíme je nízko. 
Nedokážeme si ale představit, jak by 
to kolem nás vypadalo, kdybychom 
třeba úklidové pracovníky neměli. 

Zajišťují čistotu a hygieničnost pro-
středí, v němž se každodenně pohy-
bujeme, a záhy si uvědomíme, že bez 
nich to nejde. Právě práce uklízečky 
ale patří v Česku mezi nejpodceňova-
nější a nejpřehlíženější. 

Podle Centra pro výzkum veřejné-
ho mínění patří uklízečkám podle 
posledního průzkumu nedůstojné 
předposlední místo. -tz-

Lidé některá povolání podceňují
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Nový školní rok na Vysočině 
přivítal téměř 5700 prvňáčků 
a nabídl nové středoškolské 
obory. 

-tz,  ז

Na Vysočině do školních lavic v 
letošním školním roce 2024/25 
poprvé usedlo téměř 5700 prvňáč-
ků. Přibližně o tisícovku více žáků 
nastoupilo na střední školu. Celkem 
5003 zvolilo maturitní obor a zbýva-
jících 1793 učiliště. 

Celkem na Vysočině dle zprávy kra-
je od září dochází více než 18 tisíc 
dětí do mateřských škol, téměř 47 
tisíc do základních a bezmála 24 tisíc 
žáků na střední školy.

Žáci devátých ročníků si letos moh-
li volit z rozšířené nabídky oborů 
napříč krajem. Mezi novinky patří 

LETOŠNÍ prvňáci ze základní školy 
Seifertova.  Foto: Město Jihlava

Cílí na posílení 昀椀nanční gramotnosti žáků

V Jihlavě proběhly o letních prázd-
ninách drobné opravy a údržba téměř 
ve všech mateřských a základních ško-
lách. Jak na konci srpna sdělil mluv-
čí magistrátu Radovan Daněk, ved-
le toho došlo či dochází také na větší 
opravy s celkovým nákladem 17,5 
milionu korun. 

Sem patří oprava sborovny a kabine-
tu chemie a fyziky na ZŠ T. G. Masa-
ryka nebo oprava sociálního zařízení 
v družině a výměna povrchů na škol-
ním hřišti ZŠ Kollárova.

V ZŠ Křížová je to oprava cvičné 
kuchyně a v mateřské škole Hálko-
va oprava rozvodu topení a výměna 
vstupních dveří.

„Do konce září bude probíhat výmě-
na střešní krytiny na objektu Základ-
ní umělecké školy z důvodu zatékání do 
podkroví a půdy. Stávající vláknocemen-
tové šablony budou nahrazeny pozinko-
vaným plechem s nátěrem,“ pokračoval 
ve výčtu akcí mluvčí magistrátu. 

Na září je ještě v plánu výměna střeš-
ní krytiny nad tělocvičnou v ZŠ Jung-
mannova.

Vedle těchto účelově �nancova-
ných oprav probíhají ve školách také 
opravy a údržba, které školy zajišťují 

bez asistence magistrátního odboru 
školství. 

„Jedná se zejména o výmalby, nátě-
ry, opravy osvětlení, opravy podlah a 
podobně,“ vysvětlil Daněk. Tyto prá-
ce, které v celkovém objemu předsta-
vují náklad v řádu statisíců korun, jsou 
�nancovány z provozního příspěvku 
poskytnutého školám na běžný pro-
voz a z �nančních fondů škol. 

Vedle oprav byla letos do některých 
školských zařízení pořízena také nová 
výbava. Podle informace z magistrá-
tu byly do vývařoven čtyř základních 
škol pořízeny nové konvektomaty v 
celkové hodnotě 2,4 mil. Kč. 

Základní školy investovaly rovněž 
do notebooků, tabletů, dataprojek-
torů, interaktivních tabulí a dalšího 
podobného vybavení v celkové hod-
notě 1,8 mil. Kč.

Příští léto by se měli dočkat velké 
stavby v půdních prostorách ZŠ Hav-
líčkova. Tady dojde také na fasádu a 
kotelnu, vše za cca 40 mil. Kč. 

„Dále se bavíme také o pořízení inter-
aktivní venkovní učebny u ZŠ Seifertova. 
Zda se ale bude dělat příští, nebo přes-
příští rok, zatím není jasné,“ sdělil JL 
Daněk.  -jv-

Novinky na jihlavských školách
lycea, jejichž vznik koresponduje se 
současnými trendy ve školství. 

„Naším záměrem je především posí-
lit všeobecnou složku vzdělávání, a to 
jak navýšit kapacity na gymnáziích 
a lyceích, tak u odborných oborů klást 
důraz na všeobecné znalosti, které pod-

poří i občanské kompetence žáků včetně 
�nanční a mediální gramotnosti,“ uve-
dl krajský radní pro oblast školství 
Jan Břížďala. 

Podle něj loňské příjímací zkouš-
ky ukázaly zájem budoucích stře-
doškoláků právě o odborně zamě-
řená lycea. Ekonomické lyceum 
nově otevřeli například na třebíč-
ské Obchodní akademii Dr. Albína 
Bráfa, do prvního ročníku technic-
kého lycea nastoupí žáci na jihlavské 
Střední škole průmyslové, technické 
a automobilní a také na Střední ško-
le průmyslové ve Žďáru nad Sáza-
vou. 

Zdravotnické lyceum je novin-
kou na třebíčské Střední škole vete-
rinární, zemědělské a zdravotnické, 
praktické sestry budou letos poprvé 
nastupovat také na Střední průmys-
lovou školu a Střední odborné učiliš-
tě Pelhřimov.

Na Střední odborné škole v Novém 
Městě na Moravě se prvního září 
otevřel obor pedagogické lyceum. 

Dalšími novými obory je podnikání 
v Jihlavě, operátor skladování v Cho-
těboři, reprodukční gra�k v Ledči 
nad Sázavou a také informační tech-
nologie na Střední průmyslové ško-
le stavební ak. Stanislava Bechyně v 
Havlíčkově Brodě.
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V krajských volbách jednoznač-
ně vyhrálo hnutí ANO. Druhá byla 
koalice ODS se Starosty pro občany. 
Největším překvapením je výsledek 
Pirátů, kteří nepřesáhli hranici 5 % a 
v zastupitelstvu vůbec nebudou. Tím 
se rozpadla současná koalice a její 
plány. 

Ač to žádný z politiků veřejně neřek-
ne, mít v zastupitelstvu zástupce svého 
města je vždy výhodné. Jihlavu bude 
zastupovat pět lidí – Vítězslav Schrek 
z ODS a pak čtyři zástupci ANO - Pet-
ra Nečadová, europoslankyně Jana 
Nagyová a dva náměstci primátora – 
Jiří Pokorný a Radek Popelka. 

Pět silných zástupců bude mít i Tře-
bíč. Dva z nich jsou ze STANu - jednič-
ka Adam Joura a starosta Třebíče Pavel 
Pacal, který přeskákal z osmého místa 
až na druhé. 

Pacal se proslavil svými třebíčský-
mi billboardy, v nichž hlásal: Vysočina 
nesmí být jen Jihlava. 

Skokani voleb
Celkově největším skokanem byl před-

seda Senátu Miloš Vystrčil z ODS, který 
skočil z šestadvacátého místa na druhé. 

Nejvíce přednostních hlasů obdržel 
hejtman Vítězslav Schrek z ODS - 5599, 
druhý Martin Kukla z ANO jich dostal 
2897. 

Je jistě škodou, že v krajském zastupi-
telstvu není primátor Petr Ryška, ale 12. 
místo na kandidátce mu mnoho šancí 
nedávalo. Pro Jihlavu by byl jistě pří-
nosem, ale stejně jako bývalá primátor-
ka Karolína Koubová, která v krajském 

zastupitelstvu byla, ale později rezigno-
vala, ani členové ODS asi neuvažovali, 
že je primátor na kraji potřeba. 

Vítězné ANO si podle předpokla-
dů nenechá ujít post hejtmana a nyní 
bude shánět strany, se kterými by koa-
lici utvořila. Ke svým 18 mandátům 
potřebují pět hlasů. 

Dosavadní hejtman Schrek spolu 
s ODS, které se vymezilo vůči ANO, 
skončí v opozici. 

V době závěrky JN ještě nová kraj-
ská vláda, kterou má složit hnutí ANO, 
známá nebyla. Nyní, kdy čtete tyto řád-
ky, již může být vytvořena.  -pk-

Pět zastupitelů je z Jihlavy 
Krajští zastupitelé za Jihlavu

� Nečadová Petra Bc. 54 ANO vrchní referent Jihlava

� Pokorný Jiří Ing. 49 ANO náměstek primátora Jihlava

� Nagyová Jana Ing. Ph.D. 53 ANO europoslankyně Jihlava

� Popelka Radek MBA 53 ANO náměstek primátora Jihlava

� Schrek Vítězslav Mgr. MBA 54 ODS hejtman Jihlava

Reuse den 
Reuse den je akcí, která má 

za úkol vzdělávat a zároveň 
přispět užitečnými kroky k 
ochraně životního prostředí. 
Této myšlence odpovídalo i 
heslo, které rezonovalo napříč 
celým dnem: Svět nepotřebuje, 
aby pár jedinců dělalo vše pro 
ochranu životního prostředí. 
Stačí, když každý z nás udělá 
trochu. 

V Jihlavě tato akce probíha-
la začátkem září v prostorách 
Sila. Historickou budovu sýp-
ky zúčelnil spolek Silo Jihlava 
pro podobné kulturní akce. 

„Už dva roky oživujeme budo-
vu kulturně chráněné sýpky. 
Jsme rádi, že můžeme do této 
budovy vdechnout nový život 
něčím prospěšným, jako je prá-
vě reuse den,“ říká Hana Zoor 
Svačinková, představitelka 
organizace Silo Jihlava.

Hlavním bodem byl takzva-
ný SWAP věcí. Jedná se o vzá-
jemnou výměnu. Návštěvníci 
přinesou předměty, které už 
nepotřebují, aby si je mohl 
odnést někdo jiný. K výmě-
ně docházelo hlavně v rámci 
oblečení, batohů, bot, či knih. 

„Donesli jsme sem hlavně 
dětské oblečení po dětech a od 
našich známých,“ sděluje Ane-
ta Vaňková z Jihlavy, jedna ze 
zúčastněných. 

„Chodíme na SWAPy pravi-
delně. Z látek, co jsou k nalezení 
v šicím koutku, jsem vždy úplně 
nadšená. Doma si z nich mohu 
ušít oblečení podle vlastních 
představ,“ komentuje Lucie z 
Jihlavy.

Na místě se nacházely i stán-
ky nabízející na prodej různé 
výrobky. Součástí programu 
byly i přednášky týkající se 
recyklace, vzdělávání a obno-
vitelnosti.

„Naší motivací je vnést myš-
lenku znovuvyužívání věcí a 
udržovatelných spotřebních 
návyků mezi veřejnost,“ vyjá-
dřila se Jitka Hofmanová z 
Federace nábytkových bank a 
reuse center.   - as-
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ZUŠ Jihlava slaví 100 své existence  
Téměř roční oslavy 100letého 

výročí jihlavské lidušky začaly 
12. září zahajovacím koncer-
tem.

Petr Klukan ז

Slavnostním koncertem zahájila 12. 
září ZUŠ Jihlava oslavy svých stých 
narozenin. První koncert byl pojat 
o�ciálně i s proslovy politiků a ukáz-
kou, co ZUŠ vše umí. Vrcholem veče-
ra byl přednes skladby George Ger-
shwina Rapsodie v modrém. Na klavír 
se tu představil přední český klavíris-
ta Lukáš Klánský. Ale popořádku. 

Ředitelka a primátor
Úvodní slovo pronesla ředitelka 

školy Dana Fučíková, která zdůraz-
nila, že roky 1924 až 1925 zůstanou 
důležitým mezníkem v dějinách a ji 
těší, že i po sto letech je součástí spo-
lečenského dění ve městě.

Primátor Petr Ryška (město je sou-
časný zřizovatel školy) zmínil, že 
občas slýchá, „že Jihlavě není nic, na 
co bychom my jako Jihlaváci mohli být 
hrdí nebo pyšní. Ten, kdo to říká, tak 
nemá rád Jihlavu, nebo se velice mýlí“. 

Právě ZUŠ patří podle něho mezi 
ty organizace, na které můžeme být 
hrdí. 

Předseda Senátu 
Nechyběl ani předseda Senátu Miloš 

Vystrčil, jehož přítomnost na spoustě 
akcí na Vysočině je až neuvěřitelná. 
Je asi pochopitelné, že jako druhého 
muže ve státě i vedení ZUŠ požádalo 
předsedu o pár slov. I když by člově-
ka napadlo, že by si možná rád odpo-
činul a byl někde přítomen bez toho, 
že musí mluvit. Zvláště, když před pár 
dny přicestoval z Kyjeva. 

Vystrčil vyzdvihl především rodiče, 
které své děti do ZUŠ posílají. Pro-
tože právě tam se naučí dodržování 
nějakých pravidel. Jak podotkl, nelze 
to dělat tak, že „budete mít hodinu výu-
ky důvěře, hodinu výuky správného cha-
rakteru, hodinu výuky abyste nelhali… 
to prostě musí prostupovat předměty“. 
Právě to vše ZUŠ mimoděk učí. 

Jako příklad uvedl mínění svého 
učitele, který se ho kdysi zeptal, „jestli 
si dovedu představit, že by nějaký člen 
pěveckého sboru někdy někde spros-
tě nadával nebo třeba rozbíjel úmyslně 
kamenem okno. V podstatě to v napro-
sté většině případů nedělají“. Že ZUŠ 
kultivuje člověka, je naprosto jasné. 

Hejtman kraje 
Moderátor večera Martin Kolář ze 

ZUŠ poté na podium vyzval i hejtma-
na Vítězslava Schreka (kraj byl bývalý 
zřizovatel školy). Jak za smíchu pub-
lika podotkl, chtějí si s krajem zacho-
vávat dobré vztahy. 

Hejtman v projevu řekl, že umění a 
muzika ho v životě naplňuje a pomá-
há mu překonávat trable a strasti. A 
převedl to i na koncert, že třeba právě 
jím „zabojujeme proti špatnému poča-
sí“ a mínil tím vytrvalý déšť a možné 
povodně, které měly o víkendu přijít. 

Paradoxně to byl jeden z jeho 
posledních veřejných projevů, pro-
tože o další týden později se konaly 
krajské volby a podle jejich výsled-
ků již další volební období Schrek 
hejtmanem nebude. 

Piana do škol
Poté moderátor opět vyzval před-

sedu Senátu, aby přišel na jeviště a 
spolu s ním i majitelka �rmy Petrof 
Zuzana Ceralová Petrofová a zástup-
ce nadace Komárkových, díky níž 
existuje projekt Piana do škol. Pro-
jekt nadace Karla Komárka Family 
Foundation vznikl poté, kdy objed-

nané klavíry Čína na protest proti 
cestě předsedy Senátu Vystrčila na 
Taiwan neodebrala. 

Na podiu padla i konkrétní čísla 
z projektu. V jeho rámci už bylo roz-
dáno 81 nástrojů v hodnotě 32 milio-
nů. „Projekt měl přímý dopad na 8000 
žáků hry na klavír, 620 pedagogů a 
460.00 dalších žáků uměleckých škol.“  

ŘEDITEL� ZUŠ Jihlava Dana Fučí-
ková.

PŘEDNÍHO českého klavíristu Luká-
še Klánského zájemci mohou slyšet ještě 
jednou, a to příští rok v březnu na jeho 
recitálu s žáky ZUŠ. 

V ZAČÁTKU koncertu vystoupili i žáci tanečního oboru ve skladbě Bohuslava 
Martinů – Koleda. Do toho jablka, které si všechny tančící dívky přinesly, se v úpl-
ném závěru zakously. Až to sborově chrouplo. 

JEDEN z členů Drummin Tria. 
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a slavit bude až do června 2025
„Pane předsedo vy jste asi nějaké 

důsledky cesty na Taiwan očekával, ale 
piana to asi nebyla…“ položil mode-
rátor Vystrčilovi řečnický dotaz, kte-
rý vyvolal bouři smíchu na jevišti i 
v hledišti. 

Jak dále zaznělo, jihlavská ZUŠ uspě-
la v letošní grantové výzvě, a proto se 
zde hned na podiu začalo vybírat půl 
milionu korun na klavírní křídlo Pet-
rof Breeze. A prvním dárcem se vlast-
ně musel stát sám Vystrčil. Do přine-
sené kasičky vložil první peníze. 

Samotná �rma Petrof přislíbila 
darovat 100 tisíc korun, zbytek do 
více než milionové hodnoty nástro-
je uhradí nadace Komárkových. Jak 
bylo zdůrazněno, přispět na klavír 
může každý. 

Majitelka 昀椀rmy Petrof
Neobvyklou vsuvkou byla krátká 

řeč Zuzany Ceralové Petrofové, maji-
telky známé klavírky a ženy oceněné 
titulem Podnikatelka roku 2012 a o 
dva roky později Manažerka roku, 
která se jako nepolitička nebránila 
jednoznačným slovům. 

Zmínila, že Petrof slaví již 160 let…, 
ví, jaké úsilí stojí za výrobou klavíru, 
která trvá 6–12 měsíců, a ví, jak je 
obtížné sehnat práci. V době covidu 
to prý bylo velmi těžké. Neměli práci 
a museli sáhnout do svých zdrojů. 

„Pak vláda pana premiéra Babiše 
začala rozdávat peníze a já jsem teh-
dy psala na vládu a říkám, že není asi 
potřeba úplně rozdávat peníze… dej-
te nám příležitost. Pojďme se zamyslet 
nad tím, že bychom vyrobili piana a 
dali je do českých škol za naše výrobní 
náklady, řekněme.“ Firma bude mít 
práci a školy nové nástroje. 

„No, a paní Schillerová (ministryně 
�nancí) mě tehdy odepsala: A proč by 
měly české děti hrát na pianech Petrof? 
Takže jsme se na žádném projektu teh-
dy nedomluvili, a stačilo, aby pan Vystr-
čil odjel na Taiwan…“ Její další slova 
opět zanikla ve smíchu přítomných. 

Hudba, zpěv,  
přednes a almanach

Zbytek večera již byl věnován tan-
ci, malému divadlu a hlavně hudbě. 
Na podiu se tak postupně předsta-
vilo kytarové kvarteto, Jan Hrbek na 
alt saxofon, Drummin Trio, hned 
v počátku taneční sbor, DPS Gaudi-
um se sbormistrem Pavlem Salákem 
a Symfonický orchestr ZUŠ Jihlava 
s dirigentem Janem Noskem. Nechy-
běla ani ukázka umění žáků literárně 
dramatického oboru. 

Poté přišel poslední moderátor-
ský vstup, v němž M. Kolář ozná-
mil vznik téměř dvousetstránkové-
ho Almanachu ZUŠ Jihlava, který 
zpracoval Zdeněk Geist. Za „hlubo-
ký ponor do archivů a starých kronik“ 
autorovi poděkoval. 

Rapsodie v modrém
Ke konci nás čekala lahůdka – Rap-

sodie v modrém napsaná skladate-

lem Gershwinem před 100 lety, a to 
v podání Symfonického orchestru 
ZUŠ. Za klavír usedl přední český 
klavírista Lukáš Klánský.

Téměř dvacetiminutová skladba 
se musela vyznavačům hudby líbit, 
neboť ji v závěru ocenili bouřlivým 
potleskem. 

Následoval klavíristův krátký pří-
davek, když se smíchem prohlásil, že 
kvalita přídavku se pozná podle toho, 
jak je krátký. A přidal „nejkratší přída-
vek, který znám“. 

Závěrem
Zahajovací koncert byl první z řa-

dy akcí, které jsou k oslavám připra-
veny. Bylo zde hodně politiků i mlu-
vy, které dohromady trvaly déle než 
samotná Gershwinova skladba, ale 
škola jistě chtěla všem poděkovat a 
dát prostor zřizovatelům a představit 
projekt Piana do škol. 

Další akce již jistě budou bez těch-
to o�cialit. Tou nejbližší jsou pro-
hlídky školy připravené na 16. říj-
na, tedy den, kdy přesně před 100 
lety začala výuka a autorský koncert 
skladeb autorů spjatých se ZUŠ Jih-
lava. Ten se uskuteční v gotické síni 
radnice.

Co zamrzelo, je skutečnost, že zmi-
ňovaný Almanach nebyl na koncertu 
k dostání. Prý jej zde nechtěli prodá-
vat. Klidně mohli, vždyť se zde vybí-
ralo i na klavír a kdo by si nechtěl 
z koncertu oslavujícího 100 let exis-
tence školy odnést něco, co by mu 
100 let připomnělo. A mohl se v kli-
du doma začíst do dějin školy, kterou 
mnozí z nás navštěvovali. Troufnu si 
říci, že až na pár výjimek či přespol-
ních to byli snad všichni návštěvníci 
zahajovacího koncertu. 

ALMANACH školy mimo jiné mapuje 
100letou historii. 

SYMFONICKÝ orchestr s dirigentem 
Janem Noskem. 

VRCHOL koncertu. Gershwinova Rapsodie v modrém s klavíristou Lukášem 
Klánským. 

DVA z kytarového kvarteta, které zahrálo Billie Jean od Michaela Jacksona. 
 Foto na dvoustraně Petr Klukan
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Celkem 42 % lidí pak šetří na 
vlastnictví či provozu automo-
bilu. Prodali svůj vůz, ukončili 
leasing či více jezdí veřejnou 
dopravou nebo jezdí na kole či 
chodí pěšky.

-tz- ז

Češi mají podle nejnovějšího prů-
zkumu Anytime, který zpracovala 
agentura STEM/MARK, větší pro-
blém vyjít s příjmy než v loňském 
roce. Lépe se sice daří 10 procentům 
respondentů, 26 % ale uvedlo, že ma-
jí letos větší problémy vyjít s peně-
zi. Přes 40 % pak šetří na vlastnictví 
či provozu auta, které je nemalým 
nákladem v rodinném rozpočtu.

Hned 33 % Čechů se meziroč-
ně daří stejně, 31 % lidí tuto otázku 
neřeší. 10 % se naopak daří lépe. Ale 
26 % respondentů odpovědělo, že se 
mají letos větší problém vyjít s roz-
počtem.

Další otázka se věnovala tématu, zda 
lidé více šetří na dopravě a provozu au-
ta. „Zde se sice 58 % lidí neuskrovňuje, ale 
42 % lidí naopak ano. 5 % z nich přestali 
vlastnit vůz či přestali využívat leasing či 
dlouhodobý pronájem vozu,“ říká Milan 
Beutl, ředitel Anytime, a dodává: „A 
lidé také méně využívají vlastní auto. 
Výrazně vzrostlo využití veřejné dopravy, 
více ji využívá 25 % respondentů, 12 % 
pak více chodí pěšky či jezdí na kole.“

„Průzkum se také zaměřil na otáz-
ku, v čem lidé spatřují výhody sdílených 
aut. 54 % respondentů hodnotí pozi-
tivně to, že se nemusí starat o vlastní 
auto, řešit jeho výběr, nákup, údržbu, 
pneumatiky, mytí apod. 46 procentům 
respondentů se líbí, že nemusí inves-
tovat vlastní �nance do pořízení vozu.  
25 % hodnotí sdílení aut jako věc, kte-
rá jim přináší svobodu a �exibilitu. 
12 % lidí pak díky možnosti využívání 
sdílených aut nemusí pořizovat druhé 
auto do rodiny,“ dodává Milan Beutl z 
Anytime.

 Ilustrační foto: archiv JL

Procenta
% Letos mám problémy vyjít s měsíčním rozpočtem větší než loni 26 ז

% Letos mám problémy vyjít s měsíčním rozpočtem podobně jako loni  33 ז

% Letos mám problémy vyjít s měsíčním rozpočtem menší než loni 10 ז

% Nevím, ani letos ani loni mě tato otázka netrápila 31 ז

Každý čtvrtý Čech má větší problém 
vyjít s penězi než v loňském roce



www.alzheimerhome.cz.

alzheimer home
len skupiny Penta Hospitals

Nepomuk 
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JIHLAVA (jv) - Denní a týdenní 
stacionář v Jihlavě (DTD), zaříze-
ní poskytující sociální služby oso-
bám s mentálním a kombinovaným 
postižením, nově vybavil zážitkovou 
zahradu pro relaxaci svých klientů.  

Mobiliář zahrady během letoška 
dostal řadu nových prvků. Přibylo 
indiánské teepee, lavičky z masiv-
ního dřeva, paletový nábytek, dře-
věné houpačky, přenosné venkovní 
ohniště, stínící plachta či mlžná spi-
rála.

Pořízeny byly skříně pro uložení 
materiálu v altánu. Instalován byl 
zahradní hudební nástroj, zřízen byl 
pocitový chodníček, objednána byla 
relaxační lehátka pro klienty.

Stacionář využil pro nákup vyba-
vení zahrady dotaci 500 tisíc Kč z 
grantového programu Podpora regi-
onů Nadace ČEZ. Dalších cca sto 
tisíc Kč vložil do nákupu z vlastních 
prostředků. Na projektu spolupraco-
val se zahradní architektkou Hanou 
Zuchnickou.

V areálu na Královském vršku sídlí 
DTD od roku 1998. Budova bývalé 
školky byla posléze rekonstruována, 
nyní je výbavou doplňována parková 
zahrada s letitými borovicemi. 

„Zahradu jsme chtěli zútulnit, udě-
lat klientům pohodu a umožnit jim i 
nové zážitky. Hodně ji využívají klien-
ti Týdenního stacionáře, kteří zde pobý-

Nově vybavená zážitková zahrada
přinese klientům stacionáře pohodu

vají od pondělí do pátku,“ vysvětluje 
ředitelka DTD Eva Pohořelá.  

Ve svých ambulantních i pobyto-
vých službách má stacionář celko-
vě okolo šedesáti klientů. Nákupem 
výbavy pro odpočinek podle ředitel-
ky reaguje také na skutečnost, že kli-
entela zařízení stárne.

„Máme klienty od 16 let věku, ale 
většina těch lidí je od třiceti let výše 
a máme tady i klienty přes padesát 

let věku, takže musíme dbát na jejich 
potřeby,“ vysvětlila JL Pohořelá. 

Ačkoli se klienti denně vydávají za 
aktivitami mimo areál, nezbytný je 
podle ní také odpočinek. 

Nově vybavená svažitá zahrada bude 
využívána zejména při velkých letních 
vedrech. Díky rampám slouží i lidem 
s pohybovými potížemi a vozíčkářům. 
Slavnostně bude otevřena Zahradní 
slavností na jaře příštího roku. 

UŽÍT si pohodu umožňují klientům stacionáře také nové dřevěné lavicové houpač-
ky.  Foto: Jiří Varhaník 

KLIENTI Denního a týdenního stacio-
náře v teepee v nově vybavené zážitkové 
zahradě.  Foto: Jiří Varhaník 
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Kontakt:
Žižkova 2075/106

Jihlava
tel.: 565 599 441

www.icss.cz

Integrované centrum sociálních 
služeb Jihlava se snaží pomáhat 
těm, kteří to nejvíce potřebují. 
Pomoc a podpora vychází z indi-
viduálně určených potřeb klien-
tů, respektuje a zachovává jejich 
základní lidská práva a svobody, 
důstojnost a usiluje o sociální začle-
ňování klientů. 

Nabídka služeb ICSS je opravdu pestrá. 
Pojďme si ji tedy představit.  

� Pečovatelská služba - Terénní či ambu-
lantní služba poskytovaná osobám se sníženou 
soběstačností z důvodu věku, chronického 
onemocnění nebo zdravotního postižení, 
a rodinám s dětmi, jejichž situace vyžaduje 
pomoc jiné fyzické osoby. 

� Denní stacionář - Posláním je nabíze-
ní individuální podpory a pomoci osobám s 
chronickým duševním onemocněním, senio-
rům, osobám se sníženou soběstačností, oso-
bám, jejichž situace vyžaduje pravidelnou 
pomoc jiné fyzické osoby. Díky této pomoci 
mohou klienti i nadále žít ve svém přirozeném 
sociálním prostředí a udržovat vztahy, které 
jsou pro ně důležité. 

� Odlehčovací služba - Posláním služby 
je poskytnout čas na odpočinek a regeneraci 

Integrované centrum sociálních služeb Jihlava 
- Pomoc a podpora přichází k Vám

sil pečovateli a současně zajistit kvalitní a bezpečnou péči a 
podporu osobě, o kterou je pečováno. 

� Domácí zdravotní péče - Pracovníci této služby pomá-
hají lidem během jejich zdravotních obtíží trávit čas v 
pohodlí a známém prostředí svého domova. Domácí pro-
středí má velmi kladný vliv na psychiku člověka a tím může 
pomoci i pozitivnímu vývoji zdravotního stavu. 

� Domov pro seniory Lesnov - Domov poskytuje poby-
tové sociální služby, které důstojně nahrazují přirozené soci-
ální prostředí seniorům, kteří s ohledem na svůj věk a zdra-
votní stav nemohou trvale žít ve svém prostředí.

� Paliativní péče – v roce 2022 jsme se začali v Domově 
pro seniory systematicky vzdělávat v oblasti paliativní péče. 
V současné doně nám končí projekt, který byl na tuto oblast 
nastaven. Získali jsme spoustu znalostí, dovedností a pali-
ativní péče se stala běžnou součástí poskytování ošetřova-
telské a pečovatelské péče v domově. Tato péče umožňuje 
lidem důstojně prožít poslední období jejich života.

Ředitelka organizace Alena Řehořová zve 
všechny zájemce o seznámení s nabídkou soci-
álních služeb ICSS na návštěvu v rámci Týdne 
sociálních služeb, který bude probíhat v týdnu 
od  7. října  do 11. října 2024.

„Naše organizace má den otevřených dveří hned první den, 
tedy 7. října a to od 10 do 16 hodin. Srdečně všechny zveme,“ 
říká ředitelka Alena Řehořová.

j10-18D
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Odlehčovací služba v Centru sociálních služeb  

v Lukavci je příspěvková organizace městyse  

Lukavec. Nachází se na Vysočině, nedaleko Pelhřimova.

Důchody se v lednu zvýší prů-
měrně o 358 korun, průměrná 
starobní penze tak překročí 21 
tisíc korun.

-lb, tz- ז

Vláda poslední zářiový týden na 
základě příslušných statistických 
údajů schválila řádnou valorizaci 
důchodů pro příští rok. 

Od ledna 2025 se tedy zvýší všech-
ny důchody, tedy nejen starobní, ale 
i invalidní a pozůstalostní. Průměrný 
starobní důchod se zvýší o 358 Kč, a 
dosáhne tak hodnoty 21.080 Kč. 

Současně platí, že za posledních 
10 let důchody vzrostly o 18 % více 
než in�ace.

„Důchody jsou nejvyšší v historii a s 
jejich pravidelnou valorizací se počí-
tá i v důchodové reformě. Každoroční 
valorizace bude i nadále plně kompen-
zovat in�aci. V lednu dosáhne průměr-
ný starobní důchod výše 21.080 korun. 
Za posledních pět let jde tedy o nárůst 
o 6652 korun,“ řekl ministr práce a 
sociálních věcí Marian Jurečka.

Zvýšení důchodů se odvíjí od růstu 
cen, který se měří indexem životních 
nákladů domácností důchodců. V 
lednu budou důchody valorizovány 
ve struktuře 260 Kč základní výměry 
a 0,6 % procentní výměry. 

„Nikde v okolních zemích za posled-
ních několik let nerostly důchody tak 
razantně, jako u nás. Před deseti lety 
činil důchod zhruba polovinu toho, co 
dnes. Celkově za naší vlády důchody 

Průměrný důchod půjde přes 21 tisíc

narostly zhruba o třetinu. Nesmíme 
zapomenout také na výchovné, kterým 
jsme od začátku roku 2023 důchody 
zvýšili o pětistovku za každé vychované 
dítě,“ dodal ministr Jurečka.

V současnosti je v Poslanecké sně-
movně projednáván návrh důchodo-
vé reformy, jejímž hlavním cílem je 
zajistit solidní důchody vyplácené z 
průběžného systému nejen součas-

ným důchodcům, ale i příštím gene-
racím.

Zvýšení zvláštního  
příspěvku k důchodu 

Vláda dnes také schválila zvýšení 
zvláštního příspěvku k důchodu pro 
účastníky národního boje za osvobo-
zení v letech 1939 až 1945.

Vzhledem k 6% nárůstu cen od 
posledního zvýšení bude tento pří-
spěvek od 1. ledna 2025 zvýšen o 6 % 
na 2985 Kč, jde-li o přímé účastníky 
národního boje za osvobození a něk-
teré soudně nebo mimosoudně reha-
bilitované osoby, a 1493 Kč měsíčně, 
jde-li o poživatele vdovského nebo 
vdoveckého důchodu po těchto oso-
bách.

Důchod před  
valorizací

Valorizace  
základní výměry

Val. procentní  
výměry

Zvýšení důchodu 
celkem

Důchod  
po zvýšení

12 000 Kč 260 Kč 46 Kč 306 Kč 12 306 Kč

14 000 Kč 260 Kč 58 Kč 318 Kč 14 318 Kč

16 000 Kč 260 Kč 70 Kč 330 Kč 16 330 Kč

18 000 Kč 260 Kč 82 Kč 342 Kč 18 342 Kč

20 000 Kč 260 Kč 94 Kč 354 Kč  20 354 Kč

22 000 Kč 260 Kč 106 Kč 366 Kč 22 366 Kč

24 000 Kč 260 Kč 118 Kč 378 Kč 24 378 Kč

26 000 Kč 260 Kč 130 Kč 390 Kč 26 390 Kč

28 000 Kč 260 Kč 142 Kč 402 Kč 28 402 Kč

30 000 Kč 260 Kč 154 Kč 414 Kč 30 414 Kč

32 000 Kč 260 Kč 166 Kč 426 Kč 32 426 Kč

34 000 Kč 260 Kč 178 Kč 438 Kč 34 438 Kč

36 000 Kč 260 Kč 190 Kč 450 Kč 36 450 Kč

38 000 Kč 260 Kč 202 Kč 462 Kč 38 462 Kč

40 000 Kč 260 Kč 214 Kč 474 Kč 40 474 Kč

42 000Kč 260 Kč 226 Kč 486 Kč 42 486 Kč

44 000 Kč 260 Kč 238 Kč 498 Kč 44 498 Kč

 Zdroj: MPSV
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Najdete nás na adrese 

Hruškové Dvory 15

Vyrůstáme z tradice

www.javab.cz

dveře a zárubně

pokládka podlah

zakázková výroba

Těšíme se na vás

Řadu emotivních momentů přinesla beseda o 
zaváděném systému placeného parkování v Jihla-
vě, která se konala 27. srpna v jídelně ZŠ. E. Rošic-
kého. 

Beseda se týkala spuštění placeného parkingu 
v oblastech 57 Ladova a 59 Kpt. Jaroše od 16. září. 
Téměř tři stovky účastníků představovaly asi dvoj-
násobný počet, než bylo u předchozích realizova-
ných besed v dalších zónách. 

„Takový zájem jsme nečekali,“ připustili organi-
zátoři a v přeplněné jídelně hned v úvodu nabídli 
možnost uspořádat besedu znovu od 19.30 hodin. 
Už první debata od 17.30 hodin se ale nakonec 
protáhla na bezmála tři hodiny.

„Cítím tady poměrně vzrušenou atmosféru,“ glo-
soval hned v úvodu městský koordinátor systému 
parkování Dalibor Pituch napětí v sále. Během 
večera pak zněla mnohokrát prosba o udržení kli-
du. 

V rámci večera zazněly argumenty radnice k zavá-
dění systému - zejména dramaticky se zvyšující 
počet aut ve městě (v roce 2010 13 tisíc registro-
vaných vozidel, aktuálně už dvojnásobek, k tomu 
deset tisíc aut denně dojíždí).

Občané naproti tomu mimo jiné kriticky připo-
mněli předchozí besedu, kterou s nimi radnice ve 
stejné školní jídelně uspořádala v roce 2017. Zde 
jim představila zpracovanou studii revitalizace 
celého sídliště pod nemocnicí včetně parkování. 

Studie zmiňovala zřizování krytých parkovacích 
míst u domů apod. V nyní zaváděném systému pla-
ceného parkování z ní má být podle radního města 

Davida Beke využit pouze „kříž“ zpevněné parko-
vací plochy, který má výhledově, podle ekonomic-
kých možností, vzniknout ve slepém zakončení 
horní části Pavlovovy ulice.  

Z pléna besedy zazněly emotivní výtky, že pro-
středky vložené do pořízení studie „byly zbytečně 
vyhozené a není nic“. 

„Důležité je mít vize a plány... Když nemáte 
plán, a potom náhodou se objeví �nancování, třeba 
z nějakých evropských fondů, tak potom nemáte mož-
nost to realizovat. Je lepší mít pár projektů v šuplíku 
nachystaných, a pak, když se ta příležitost otevře, tak 
je zrealizovat. I když to stojí nějaké peníze, o tom jsem 
přesvědčený. Stejně to přece děláte doma. Taky si udě-
láte plán a potom se snažíte ho realizovat,“ reagoval 
Beke. 

„Ale my za něj neplatíme, chápete? Ale vy, jako měs-
to, když si necháte něco vypracovat, tak za to zaplatí-
te,“ oponovala diskutující z publika.  

My nejsme slepí 
Z pléna zněly některé konkrétní stížnosti na údaj-

nou nedokonalou údržbu komunikací v oblasti, na 
písemné žádosti o nápravu, na které údajně odbor 
dopravy dva měsíce neodpověděl apod.

Podle Pitucha město připravuje různé projekty 
na výstavbu parkovišť: „Už letos na podzim budou 
realizována nová parkovací místa v oblasti 51… Nic-
méně dělat nová parkoviště má podle naší zkušenosti 
smysl tam, kde se zavedou pravidla, kde se zjistí a je 
reálná poptávka po parkování…,“ uvažoval. 

Jak ale doplnil, nová místa pro parkování se ve 
veřejném prostoru hledají opravdu těžce, místní 

obyvatelé prý upřednostňují zeleň.  
„My nejsme slepí, my vidíme, že to město má mraky 

problémů. Ale tím, že to město je řídké, tak je extrém-
ně drahé na provoz… Jenom letos, řeknu nahrubo, 
jsme za parkování získali 30 milionů a 60 milionů 
jsme investovali zpátky do parkování. A v tom jsou i 
ty opravy ulic…,“ reagoval Beke.  

Zdůraznil, že město na systému placeného par-
kování rozhodně nevydělává. „Jenom blázen by si 
mohl myslet, že to tak je,“ uvedl doslova. Došlo i na 
jeho osobní argumentaci, proč se angažuje v zavá-
dění placeného parkování. 

„Já jsem se po škole vrátil ze zahraničí, kde jsem 
mohl zůstat. Chápu, že někteří jsou naštvaní, že jsem 
to neudělal, ale já chci, aby mé rodné město bylo co nej-
lepší. Snažíme se o to s těmi penězi, co máme. Snažíme 
se dělat maximum pro to, abychom ty peníze, které od 
vás vybereme, všechny plus další, investovali zpátky do 
toho, aby se to zlepšilo. Jsou špatné chodníky, zábrad-
lí nenatřené, popraskané, zrezlé. Já to vidím, věřte mi, 
že já jako architekt u toho trpím ještě mnohem víc, že 
tu estetiku vnímám ještě daleko víc než všichni ostat-
ní,“ obrátil se Beke na auditorium.    

Mezi občany města však rezonují také oponentní 
názory na věc a vidí v tom „tahání“ peněz na arénu, 
kterou vnímají jako předraženou.  

„Začalo to pětinásobným zvýšením daně z nemo-
vitosti…, pokračuje to nepromyšlenou parkovací 
koncepcí... Nehledě na to, že toto zdražování života 
obyvatel ve městě neměla vládnoucí koalice vůbec uve-
deno v programovém prohlášení nové ´Rady města 
Jihlavy´,“ napsal např. v komentáři besedy na soci-
ální síti Jihlavských listů Pavel Paulát.   -jv-

Beke: město na parkování nevydělává   
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www.epet.cz/zlevnujeme

Naťukejte si 
tu lepší energii! 
Sjednejte si elektřinu i plyn 
za výhodnou cenu od  
stabilního dodavatele. 

elektřina již od 

2 889 Kč* 
bez DPH

Nyní

* Cena bez DPH za dodávku  
1 MWh elektřiny při fixaci 
na 24 měsíců u tarifu D02d 
(3 496 Kč je cena s DPH).

Seifertova ulice je třetímmís-
tem v Jihlavě, kde jsou kameny 
zmizelých. První bylyosazeny 
na Fritzově ulici před vilou Jih-
lavských listů. 

Jiří Varhaník �

Trojice kamenů zmizelých připomí-
ná tragický osud tří někdejších židov-
ských obyvatel vily v ulici Seifertova 
13 v Jihlavě. 

Uctění tří obětí holokaustu inici-
ovala u své vily, v níž sídlí od roku 
1968, Evangelická církev metodistic-
ká (ECM) v Jihlavě s podporou měs-
ta a záštitou primátora Petra Ryšky. 

V předválečných třicátých letech obý-
vala vilu z roku 1923 rodina Ing. Jose-
fa Spitzera, spoluzakladatele Továrny 
na konzervy a uzeniny v Kostelci. Ten 
zemřel v roce 1935. Jeho manželka An-
na, rozená Mayerová, a synové � eodor 
a Ferry poté byli za okupace odvlečeni a 
zahynuli v nacistických koncentračních 
táborech v Lodži, Poznani a Dachau. 

Odhalení kamenů zmizelých se 7. 
září osobně zúčastnil potomek rodiny 
Spitzerových Ivan Josef Spitzer, který 
žil od osmdesátých let v Kreuzlinge-
nu ve švýcarském kantonu � urgau. 
Jeho dědeček Richard zemřel v roce 
1947 na následky pobytu v koncent-
račním táboře. Byl bratrem jihlavské-
ho Josefa Spitzera. 

Kameny zmizelých připomínají  
tragédii rodiny Spitzerových

� MENY zmizelých Stolpersteine byly 
vloženy do dlažby v Seifertově ulici 13. 
Připomínají tragický osud členů rodiny 
Spitzerových.  Foto: Jiří Varhaník

Texty na kamenech zmizelých, 
Seifertova 13

� Zde žila Anna Spitzer, roz. Mayero-
vá, nar. 17. 9. 1894, deportována 26. 1. 
1941 do Lodže, zavražděna 1942 v Lodži

� Zde žil Ferry Spitzer, nar. 10. 11. 1920, 
deportován 26. 10. 1941 do Lodže, 
potom do Poznaně, zavražděn 1942 
v Poznani

� Zde žil � eodor Spitzer, nar. 24. 2. 
1914, deportován 29. 12. 1942 do Tere-
zína, 1944 do Osvětimi, zavražděn 1945 
v Dachau

Tradice pokládání kamenů s osob-
ními daty jako vzpomínky na obě-
ti šoa má kořeny v Německu. Prv-
ní kámen zmizelých (Stolperstein) 
instaloval 16. 12. 1992 před radnicí 
v Kolíně nad Rýnem autor projektu, 
umělec Gunter Demnig.

Seifertova ulice je třetím místem v 
Jihlavě, kde jsou položeny kameny 
zmizelých obětí holokaustu. Už dří-
ve byly vloženy do dlažby také před 
domy Fritzova 34 (sídlo Jihlavských 
listů) a Mahlerova 4.  
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Na začátku září upozornila čtenářka 
JL na asi dva roky se opakující nepo-
řádek u kontejnerů v Havlíčkově ulici 
nedaleko Scioškoly. Krátce po člán-
ku, který vyšel v JL, byl prostor ukli-
zen. 

„Uklízíme tady pravidelně, a to nejen 
při každém vývozu popelnic, ale i 
mimořádně, když sami zjistíme nebo 
když dostaneme upozornění na nepořá-
dek,“ sdělil tehdy JL mluvčí jihlavské 
radnice Radovan Daněk. 

Doplnil, že popeláři mají povinnost 
uklidit vždy, když uvidí nepořádek 
po vývozu v okolí popelnic a kontej-
nerů. 

Tuto informaci nám upřesnil mluv-
čí Služeb města Jihlavy (SMJ) Mar-
tin Málek, které mají svoz odpa-
du ve městě na starosti. Podle něho 
jsou jejich pracovníci povinni uklidit 
odpad, který jim vypadne při mani-
pulaci s kontejnery při samotném 
výsypu. 

„Nepořádek kolem kontejnerů, kte-
rý tam vytváří někteří naši spoluobča-
né, určitě nejsme schopni z kapacitních 
a časových důvodů při vývozu uklízet. 
To bychom toho odpadu za den moc 
nesvezli,“ podotkl Málek.  

Doplnil, že takovýto nepořádek je 
černá skládka a k jejímu odstranění je 
dán jasný postup. 

„Musí se nahlásit na odbor životního 
prostředí, který si následně u nás objed-
ná úklid, který my provedeme. Máme 
na to vyčleněnou posádku a svozové 
vozidlo,“ vysvětlil mluvčí SMJ. 

Zmínil, že černé skládky likvidují 

Černé skládky se likvidují denně

ODPADEM často zaneřáděné místo v Havlíčkově ulici bylo uklizeno. 
 Foto: Pavel Bajer

Kruháč na Pávově je hotový 
Nebezpečná křižovatka u sjezdu z dálnice u Pávova je rekonstruována. Ny-

ní funguje jako kruhový objezd. Dílo stálo 58,29 milionu korun bez DPH a 
investorem bylo Ředitelství silnic a dálnic (ŘSD). Kruháč se stavěl od letoš-
ního května. Původně šlo o komplikovanou stykovou křižovatku silnice I/38 
s větví exitu 112 dálnice D1. Její přestavba na okružní zajistí v úseku podle Jiří-
ho Veselého, mluvčího ŘSD na Vysočině, větší bezpečí a plynulost dopravy. 
Hlavním důvodem přestavby křižovatky byl podle Veselého fakt, že leží v prů-
myslové oblasti. Podle posledního sčítání tudy projede denně více než 12.500 
vozidel.   -kra-

denně a týdně jich jsou desítky. 
„Pokud se nezmění přístup některých 

lidí k likvidaci odpadu a odhodí ho 
doslova kde je napadne, tak se nehne-
me z místa. Náklady za úklid a čistotu 
města, tak půjdou stále nahoru,“ dodal 
Málek.  -pab- 
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Osobitá režisérka, rodačka 
z Třebíče, kdysi studující v Jih-
lavě a dnes žijící v Praze, Beata 
Parkanová, představila začát-
kem září svůj nový � lm Světýl-
ka v předpremiéře právě v kraj-
ském městě v kině Dukla. Spolu 
s ní i koproducent � lmu Přemysl 
Martinek a hlavní představitelka 
role malé Amálky devítiletá Mia 
Bankó. 

Film nás vrací do devadesátých 

let a je autobiogra� ckou vzpo-
mínkou autorky na den, kdy se 
rozešli její rodiče. 

Dětská herečka Mia, které 
bylo v době natáčení sedm let, 
doslova „nesleze ze záběru“. Na 
jejím výkonu � lm stojí a padá a 
podle ohlasů se dá říci, že Mia 
svou první hlavní roli zvládla 
na výbornou. Dokázala ztvárnit 
všechny emoce, které byly ve � l-
mu potřeba ukázat. 

„Amálka moc nemluví, ale jak 
se cítí, musí být na ni znát. Pro-
vede celou škálu emocí od vzteku, 
smutku, beznaděje, strachu…, že 
to odvypráví všechno, to se stalo 
zázrakem,“ říká o svém objevu 
režisérka Parkanová. 

Mia byla i velkým oživením 
při následné besedě, kde svou 
bezprostředností a dětskou 
moudrostí odpovídala na dota-
zy.  -pk-

ZLEVA režisérka Beata Parkanová, herečka Mia Bankó a koproducent 
Přemysl Martínek při besedě v kině Dukla.  Foto: Petr Klukan

Ve Světýlkách září malá Mia 

Fotografi e
K. Přibyla 

V Domě Gustava 
Mahlera je od 26. září 
k vidění výstava s pros-
tým názvem Fotogra� e. 
Jedná se o výběr z díla 
Květoslava Přibyla (nar. 
v roce 1943 v Praze). 
Autor je původní profe-
sí architekt a fotogra� e 
je jeho koníčkem. 

Výběr kurátorů Květy 
Chaloupkové a Jaromí-
ra Typlta se soustředí 
na černobílé fotogra� e, 
které vynikají výtvarný-
mi kvalitami. 

Jak Typlt uvádí: „Jed-
ním z Přibylových čas-
tých námětů jsou sta-
vební dělníci, obvykle 
zachycení uprostřed 
pohybu, který najednou 
překvapivým způsobem 
zapadá do vznikající 
architektury a stává se v 
ní novým prvkem.“ 

 Přibyl je znám díky 
portrétům výtvarníků, 
především Vladimíra 
Boudníka, a také díky 
reportážním záběrům 
ze srpnové okupace 
roku 1968. Samostatně 
vydal několik knih. 

Výstava potrvá do 23. 
listopadu.  -tz-
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Lidé si uvědomují, že zdravé 
zuby nejsou samozřejmostí, 
říká dentální hygienistka Anna 
Emmerová, která spolu se svou 
maminkou Blankou Emme-
rovou, taktéž dentální hygie-
nistkou, odpovídala na otázky 
ohledně péče o chrup.

Veronika Dawidowicz ז

Co je vlastně dentální hygiena?
Profesionální dentální hygiena je 

specializovaný obor, který má pre-
ventivní a léčebný charakter. Cílem 
dentální hygieny je předcházet one-
mocněním dutiny ústní, kterými jsou 
zubní kaz, gingivitida (zánět dásní) 
nebo parodontitida.

Proč je důležitá?
Dentální hygiena je, spolu s pravi-

delnými návštěvami stomatologa, 
nejúčinnější prevencí onemocně-
ní dutiny ústní. Pravidelná návštěva 
dentální hygienistky je jednou z nej-
důležitějších věcí, které může pacient 
pro své zdravé zuby a dásně udělat. 
Odstraněním nánosů plaku a zubní-
ho kamene se snižuje množství škod-
livých bakterií v ústech, a tím i riziko 
vzniku zánětu dásní, parodontu a v 
neposlední řadě i zubního kazu. 

Mohou bakterie škodit i v celém 
těle?

Bakterie, které způsobují onemoc-
nění v dutině ústní, se mohou šířit 
do celého organismu, kde způso-

bují mnoho komplikací. Především 
pro pacienty, kteří podstupují léčbu 
na diabetologii, kardiologii, a před 
zákroky souvisejícími s výměnou 
kyčle či kolene je zdravá dutina ústní 
naprostou nezbytností.

Jak probíhá dentální hygiena?
Ošetření dentální hygienistkou lze 

rozdělit do pěti kroků. Prvním kro-
kem je rozhovor a edukace. Druhým 
krokem je zhodnocení stavu dutiny 
ústní. Třetím krokem je samotné očiš-
tění zubů od zubního plaku a zubního 
kamene. 

Ve čtvrtém kroku zuby vyleštíme. 
Pískováním či použitím speciálních 
lešticích past se odstraní ze zubů 
povrchové zbarvení neboli pigmen-
tace. Posledním krokem je �uoridace, 
ta na sklovině vytvoří permanentní 
ochranný �lm, zuby po ošetření vyži-
ví a také slouží jako prevence vzniku 
zubního kazu.

Jak často by měl člověk na dentál-
ní hygienu chodit?

Ideální je ji absolvovat alespoň dva-
krát ročně, pokud nemá pacient žád-
né potíže. 

Dbají lidé o svůj chrup, podle 
toho, co vídáte v ordinaci?

Dle mého názoru zájem o dentál-
ní hygienu u pacientů stále narůstá. 
Navíc u spousty zubních lékařů je 
správná péče o dutinu ústní dokon-
ce podmínkou. Lidé si začínají více 

DENTÁLNÍ hygienistky Anna a Blanka Emmerovy jsou nejen kolegyně, ale pojí 
je také pouto matky s dcerou. Foto: archiv AE

Boj o zdravé zuby je během na dlouhou trať

uvědomovat, že zdravé zuby nejsou 
samozřejmostí a že je potřeba se o ně 
dobře a správně starat.

Společný boj o zdravou dutinu úst-
ní je mnohdy běh na dlouhou trať, ale 

když stav stabilizujeme ke spokoje-
nosti jak pacienta, tak i zubního léka-
ře, zažívá sladký pocit vítězství nejen 
klient, ale i já. A to je jediná sladkost, 
která neškodí, ale prospívá.
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Prvotní péče o zoubky dětí 
začíná v podstatě ještě před 
jejich narozením, říká dentální 
hygienistka Blanka Emmerová.

Je u dětí dentální hygiena důleži-
tá a proč?

Správně a efektivně prováděná den-
tální hygiena u dětí je nejdůležitěj-
ší péčí o dosažení jejich zdravé ústní 
dutiny. Je to jediná možnost, jak si 
udržet zdravé zuby po celý život.

Kdy mohou vznikat první kazy?
Bezzubá dětská ústní dutina neob-

sahuje kazotvorné bakterie. Tyto 
bakterie začnou ústa osidlovat hned 
po prořezání prvního zoubku a větši-
nou je na dítě někdo z jemu blízkých 
přenese. V tento moment začíná boj 
o zdravý dětský chrup! 

A jak tedy začít bojovat?
Ve skutečnosti je nutné poučit rodi-

če, motivovat je a vysvětlit jim, že ma-
jí zdravé a krásné dětské zuby doslova 
ve svých rukou.

V pozdějším dětském věku již zapo-
jujeme do správných technik čištění 
děti samotné. Barvíme plak, čistíme 
zuby, vybíráme správné pomůcky. 
Tito klienti spolupracují snad nejlé-
pe ze všech.

A kteří spolupracují hůře?
Nejnáročnější péče bývá o náctile-

té klienty. Bohužel, zde bývá účinná 
dentální hygiena klíčovou záležitostí. 
Většinou prodělávají léčbu na orto-
doncii a na dokonale prováděnou 
dentální hygienu jsou kladeny vyso-
ké nároky. Zde však už rodiče na děti 
nemají takový vliv. Děti často čištění 
zubů chtějí řešit samy, ale není jejich 
prioritou.  Toto období je pro všech-
ny velmi složité, a pokud nedbají 
našich rad a doporučení, přibývá u 
nich i množství zubních kazů.

Od kolika let by měli rodiče brát 
děti na dentální hygienu?

Prvotní péče o zoubky dětí začíná v 
podstatě ještě před jejich narozením. 
Ošetřuji často nastávající maminky, 
většinou se dostaví v období gravidi-
ty na ošetření dentální hygieny mini-
málně dvakrát.

Jak pečovat o zuby v těhotenství?
Těhotná by měla mít vždy plně 

ošetřenou dutinu ústní, perfektně 
zvládnutou dentální hygienu a hlav-
ně by měla vědět, jak správně pečo-

vat nejen o své zuby, ale i o zoubky 
miminka. Nastávající mamince po 
ošetření tedy řeknu, kdy je optimální 
přijít s dítkem na vstupní zubní pro-
hlídku, poskytnu doporučení ohled-
ně výživy, kojení, čištění prvních 
zoubků a doporučím ty nejvhodnější 
pomůcky. 

V období po narození vždy říkám 
klientům, ať miminko s sebou na ošet-
ření dentální hygieny vezmou, sezná-
mí se s prostředím a okolo dvou let již 
můžeme i s dítětem lehce pracovat.

Co je nejčastějším problémem, 
když si zoubky děti čistí samy?

Z mých zkušeností vím, že děti ma-
jí tendenci zuby spíše bezmyšlenkovi-
tě drhnout, nedrží správně kartáček, 
někdo na něj tlačí příliš, někdo vůbec. 
Přední zuby (řezáky) většina dětí 
nevyčistí správně, o čištění okolo dás-
ně nemluvě. Proto je důležitá každo-
denní pomoc rodiče, je nutné na dítě 
nejenom dohlížet, ale především mu 
zuby minimálně do deseti let dočišťo-
vat. Zásadní je odstranit všechen plak 
i z mezizubních prostor. 

Takže i děti mají používat mezi-
zubní kartáčky?

U dětských pacientů to často bývá 
problém, protože děti jej příliš neak-
ceptují. Především jeho vhodnou 
velikost a techniku čištění je nutné s 
hygienistkou vybrat a vše nacvičit. 

Dají se čistit zoubky hravou for-
mou?

Při vyšetření dítka na dentální hygi-
eně například plak obarvíme, aby 
mohly bojovat s nepřítelem, kterého 
vidí, a potom se společnými silami 
snažíme nad povlakem zvítězit. Vět-
šina dětí si zuby totiž čistí ráda a pozi-
tivních faktorů je dnes mnoho. Od 
pestré nabídky vhodných a příjem-
ných pomůcek, až po vhodně zvole-
ný systém prevence. Nejdůležitějším 
faktorem úspěchu a jejich zdravého 
chrupu je zodpovědnost a pečlivost 
rodičů. 

Škodí dětským zubům cukr? 
Rozhodně ano, ale abychom nebyli 

nespravedliví, není na to sám.  Cukr z 
potravy, ale i slazených nápojů či lepi-
vého sušeného ovoce způsobí změnu 
pH v ústech, kyselé pH zmobilizuje 
kazotvorné bakterie, a pokud zuby 
pravidelně a pečlivě nečistíme, tak za 
velmi krátkou dobu dojde k odváp-
nění skloviny a vzniká zubní kaz. 

Můžeme dětem dopřát sladkost?
Rodiče se většinou mylně domní-

vají, že záleží na množství podaných 
sladkostí, nikoliv na jejich frekvenci, 
což je velký omyl. Pokud dítěti slad-
kost dáme, tak ideální čas je po jídle a 
poté si jít vyčistit zuby. Pak cukr neu-
škodí. 

Nejvíce sklovinu poškozují slazené 
nápoje či laskominy podávané během 
dne, byť v malém množství. Na to by-
chom měli myslet především, když 
dětem chystáme svačinky a pití do 
školy. Sacharidy lze nahradit ve vhod-
ném množství mléčnými produkty, 
zeleninou, ořechy či semínky.

Hraje v kazivosti roli genetika?
Genetika se zabývá proměnlivostí 

organismů. Geny proto mohou ovliv-
ňovat například tvorbu zubní sklovi-
ny během nitroděložního vývoje, je-
jí tloušťku, tvar zubů či mezery mezi 
zuby. Určité genové kombinace jsou 
zodpovědné za naše chuťové prefe-
rence, například onu chuť na sladké. 

Zubní kaz je ovšem onemocnění 
a viníkem jeho vzniku jsou bakte-
rie, které se v ústech množí. Z toho-
to tedy jednoznačně vyplývá, že zdě-
dit můžeme pouze vlastnosti, které 
zvyšují riziko vzniku zubního kazu, 
nikoliv zubní kaz samotný.  - vd-

Nezáleží jen na množství sladkostí...
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Blato 97, 530 02 Mikulovice-Pardubice 2

kamenictvi-haska@centrum.cz | +420 777 885 430
www.kamenictvi-haska.cz

Slavíme 15 let
na trhu!
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Datum Den Jméno Místo poskytování, telefon

6. 10 So MDDr. Kalců Vít Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava, 776 645 079

7. 10. Ne MDDr. František Jurča

Stomatologické centrum Artdent s.r.o. Jihlava, 

Vrchlického 5282/50, 586 01 Jihlava,  

567 331 666, 603 501 650

12. 10. So MDDr. Mátlová Lenka

Stomatologické centrum Artdent s.r.o. Jihlava, 

Vrchlického 5282/50, 586 01 Jihlava,  

567 331 666, 603 501 650

13. 10. Ne MDDr. Martinák Břetislav

Stomatologické centrum Artdent s.r.o. Jihlava, 

Vrchlického 5282/50, 586 01 Jihlava,  

567 331 666, 603 501 650

19. 10. So MUDr. Zdenka Marková Varhánkova 227, 588 13, Polná, 567 212 106

20. 10. Ne MDDr. Dagmar Mejzlíková
TOP DENTIST s.r.o., Havlíčkova 5623/34a,  

586 01 Jihlava, 602 258 763

26. 10. So MDDr. Kalců Vít Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava, 776 645 079

27. 10.  Ne MDDr. Novák Lukáš Znojemská 2716/78, 586 01 Jihlava, 728 896 705

28. 10.  Po MUDr. Taťána Vrbková

Stomatologické centrum Artdent s.r.o. Jihlava, 

Vrchlického 5282/50, 586 01 Jihlava,  

567 331 666, 603 501 650

Pohotovostní služba zubních lékařů – říjen 2024

Pohotovostní služba je zajišťována SO, NE a svátky od 8:00–12:00 hod.
Aktuálnost přehledu NUTNO ověřit na recepci Nemocnice Jihlava.

Vrchlického 59, 586 33 Jihlava, tel. 567 157 211

Psychoterapeutické okénko
Internetová pohodlnost

Kolik času trávíme u počítače, tolik 
bychom měli trávit také v přírodě. 
To platí především pro naši mladou 
generaci, která vyrůstá s mobilními 
telefony a počítači, které bere jako 
přirozenou součást svého života. 

Stále však platí, že máme jen jednu 
pozornost, kterou můžeme obrátit 
určitým směrem, takže pokud nám ji 
„sebere“ obrazovka (televizní, počí-
tačová, displej mobilu), pak už jí moc 
nezbývá na venkovní aktivity, sport 
ani na běžnou práci. 

Je to způsobeno změnou priorit, 
které můžeme pozorovat především 
posledních 20 let díky technologické-
mu pokroku, který nám má usnadnit 
život. Otázka zní, zdali se to skuteč-
ně podařilo, jelikož rychlost, s jakou 
vyřizujeme různé záležitosti díky 
internetu, a také hraní různých her 
nás spíše izolují a my už ani nemusí-
me vycházet z domova. Mnoho lidí 
se z tohoto důvodu cítí osaměle a bez 
přátel, přidávají se do různých sku-
pin, kde doufají ve sdílení stejných 
hodnot, ale bez osobního kontaktu 
jsou i tato „virtuální přátelství“ pou-
hou přetvářkou. 

Dalším aspektem je lenost a 
neschopnost poradit si v běžných 

záležitostech, což pozorujeme pře-
devším u mladší generace, která si 
už neumí zatopit v kamnech (v pod-
statě ani nemusí, viďte?), nezajde si 
na zahrádku pro jablko a často si ani 
neumí zavázat tkaničky nebo nakou-
pit, jelikož na to jsou tu přece ti dru-
zí, případně si mohou vše objednat 
po internetu. 

Co vám to připomíná? Nesklouzá-
váte náhodou také do této „interne-
tové pohodlnosti“, která vás odpojuje 
od okolního světa, od všech vztahů, a 
nakonec i od vás samotných? Člověk 
je přece bytost sociální a bez pravidel-
ného kontaktu se světem rychle ztrá-
cí svou �exibilitu, přátele, a nakonec 
i schopnost správně vyhodnotit pří-
padné nebezpečí. Svět venku je totiž 
naprosto odlišný od světa v mobilu!

A tak nám zřejmě nezbyde, než 
občas veškeré přístroje prostě 
vypnout a vyrazit ven, abychom zjis-
tili, jaké je počasí, co dělají naši sou-
sedé, v jaké jsme kondici a co vlastně 
od života chceme. A to nám žádná 
virtuální realita nesdělí, protože štěs-
tí a klid v životě si můžeme vytvořit 
jen my sami!

Mgr. Lucie Poláková
Psychoterapeutka a astroložka
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